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   z Rokytnice v Orlických horáchZPRÁVY

Z Rady města
Kompletní text Usnesení rady 
města je uveden na interneto-
vých stránkách města www.
rokytnice.cz nebo k nahlédnutí 
na Městském úřadu v Rokytnici 
v Orlických horách

Informace z jednání rady 
města dne 23.6.2014, 
25.6.2014 a 14.7.2014 

- zkrácený výpis

l Cykloturistické propojení Žamberk – Rokytnice v Orlic-
kých horách
Starosta předložil nabídku na zpracování technické studie na cyk-
loturistické propojení trasy Žamberk – Rokytnice v O. h. Po krát-
ké diskuzi bylo rozhodnuto schválit zadání studie a připravit 
smlouvu o spolupráci mezi dotčenými obcemi.
Rada města ukládá starostovi: zadat technickou studii na cyk-
loturistické propojení Žamberk – Rokytnice v Orlických horách. 
Platba bude v poměru 40% Žamberk, 40% Rokytnice v Orlických 
horách a 20% Kunvald.
Rada města ukládá starostovi: připravit smlouvu o spolupráci 
mezi uvedenými obcemi.

l Cyklobusy do Orlických hor 2014
Starosta seznámil radní s žádostí o příspěvek na spolufinancování 
projektu Cyklobusy do Orlických hor, která byla podána Eurore-
gionem Pomezí Čech, Moravy a Kladska – Euroregion Glacensis. 
Nebyly připomínky.
Rada města schvaluje: poskytnout příspěvek ve výši 2.000,- Kč 
na spolufinancování projektu „Cyklobusy od Orlických hor 2014“.

l Oprava omítek - objekt S-76 Tvrz Hanička
Starosta seznámil radní s výsledkem výběrového řízení a návrhem 
hodnoticí komise. Ze strany radních nebyly žádné připomínky. 
Rada města schvaluje: výsledek výběrového řízení na veřejnou 
zakázku: „Oprava omítek objektu S-76 tvrze Hanička“.
Rada města schvaluje: výsledek hodnotící komise jako nejvý-
hodnější nabídku společnosti ELKONA CZ s.r.o., Tylova 335, 
51601 Rychnov nad Kněžnou.
Rada města schvaluje: uzavřít se společností ELKONA CZ 
s.r.o., Tylova 335, 51601 Rychnov nad Kněžnou, smlouvu o dílo 
dle návrhu vzešlého z veřejné zakázky.

l VŘ – odvlhčení domu čp. 233-234
Starosta podal informace k akci odvlhčení bytové domu  
čp. 233-234. Po krátké diskuzi bylo schváleno vypsat výběrové 
řízení na dodavatele této akce. 
Rada města bere na vědomí: informace k projektu „Odvlhčení 
suterénního zdiva bytového domu čp. 233 a 234 v Rokytnici v Or-
lických horách“.
Rada města schvaluje: vyhlásit výběrové řízení na veřejnou za-
kázku malého rozsahu na dodávku, zadávanou mimo režim zá-
kona č. 137/2006 Sb., o veřejných zakázkách na akci „Odvlhčení 
suterénního zdiva bytového domu č. p. 233 a 234 v Rokytnici 
v Orlických horách“.
Rada města schvaluje: hodnoticí komisi ve složení: Petr Hudou-

sek, Miloš Kaplan, Bc. Hana Barillová, DiS. a člen kontrolního 
výboru.

l Obnova a zateplení střechy na budově pěstitelské pálenice 
– chráněné dílny
Starosta podal informace k akci obnově a zateplení střechy ob-
jektu chráněných dílen – budova pěstitelské pálenice. Po krátké 
diskuzi bylo schváleno vypsat výběrové řízení na dodavatele této 
akce. 
Rada města bere na vědomí: informace k projektu „Oprava stře-
chy objektu chráněných dílen Rokytnice v Orlických horách“.
Rada města schvaluje: vyhlásit výběrové řízení na veřejnou za-
kázku malého rozsahu na dodávku, zadávanou mimo režim zá-
kona č. 137/2006 Sb., o veřejných zakázkách na akci „Oprava 
střechy objektu chráněných dílen Rokytnice v Orlických horách“. 
Rada města schvaluje: hodnoticí komisi ve složení: Petr Hudou-
sek, Miloš Kaplan, Bc. Hana Barillová, DiS. a člen kontrolního 
výboru.

l Smuteční vývěska
Starosta přednesl návrh na umístění smuteční vývěsky. Ze strany 
radních nebyly žádné připomínky.
Rada města schvaluje: umístění smuteční vývěsky na náměstí 
T. G. Masaryka v blízkosti pomníku T. G. Masaryka dle návrhu.

l OD5K10, o.s. – příspěvek na letní tábor pro děti ze sociál-
ně slabých rodin
Starosta předložil žádost OD5K10 o finanční příspěvek na letní tá-
bor pro děti ze sociálně slabých rodin. Nebyly žádné připomínky.
Rada města schvaluje: poskytnout občanskému sdružení 
OD5K10, o.s., Komenského 39, 516 01 Rychnov nad Kněžnou 
finanční příspěvek ve výši 8.000,- Kč.

l Dotace na podporu kultury a neziskových aktivit – 2. kolo
Starosta seznámil radní s návrhem pracovní skupiny na rozdělení 
dotací. Návrh je přílohou zápisu. Nebyly žádné připomínky. 
Rada města schvaluje: rozdělení dotací na podporu kultury a ne-
ziskových aktivit na rok 2014 dle předloženého návrhu

l Zateplení a výměna zdroje tepla MŠ
Starosta předložil rozhodnutí Ministerstva životního prostředí 
ČR o poskytnutí dotace na projekt č. CZ.1.02/2.1.00/12.16086 
Zateplení a výměna zdroje tepla MŠ v Rokytnici v O. h. ze dne 
12.6.2014. Ze strany radních nebyly žádné připomínky. 
Rada města schvaluje: přijetí dotace od Ministerstva život-
ního prostředí – Operační program Životní prostředí na projekt 
CZ.1.02/2.1.00/12.16086 Zateplení a výměna zdroje tepla MŠ 
v Rokytnici v Orlických horách ze dne 12. 6.2014.

l Smlouva o poskytnutí dotace – Fond Miroslava Antla pro 
rozvoj regionu o.s.
Starosta předložil návrh smlouvy o poskytnutí dotace na Turnaj 
obcí Orlických hor v malé kopané. Nebyly žádné připomínky.
Rada města schvaluje: uzavřít smlouvu o poskytnutí dotace 
s občanským sdružením Fond Miroslava Antla pro rozvoj regionu 
o.s., Školní náměstí 34, 516 01 Rychnov nad Kněžnou dle před-
loženého návrhu.

l VŘ – Průkaz energetické náročnosti budov
Starosta seznámil radní s výsledkem výběrového řízení a návrhem 
hodnoticí komise. Ze strany radních nebyly žádné připomínky. 
Rada města schvaluje: výsledek výběrového řízení na akci: 



„Zhotovení průkazů energetické náročnosti na budovy v majetku 
Města Rokytnice v Orlických horách“ dle zápisu hodnotící ko-
mise a na základě doporučení hodnotící komise schvaluje uzavřít 
smlouvu o dílo dle návrhu vzešlého z veřejné zakázky s vítěz-
ným uchazečem firmou JOFAMA, s.r.o. Dolní Adršpach čp. 7,  
PSČ 549 57, která podala nejvýhodnější nabídku.

l VŘ – odvlhčení domu čp. 233-234
Starosta seznámil radní s výsledkem výběrového řízení a návrhem 
hodnoticí komise. Ze strany radních nebyly žádné připomínky. 
Rada města schvaluje: výsledek výběrového řízení na akci „Od-
vlhčení suterénního zdiva bytového domu čp. 233 a 234 v Rokyt-
nici v Orlických horách“ dle zápisu hodnotící komise a na zákla-
dě doporučení hodnotící komise schvaluje uzavřít smlouvu o dílo 
dle návrhu vzešlého z veřejné zakázky s vítězným uchazečem 
Ing. Václavem Hynkem, Severní 655, Opočno 517 73, který podal 
nejvýhodnější nabídku.

l Obnova a zateplení střechy na budově pěstitelské pálenice 
– chráněné dílny
Starosta seznámil radní s výsledkem výběrového řízení a návrhem 
hodnoticí komise. Ze strany radních nebyly žádné připomínky. 
Rada města schvaluje: výsledek výběrového řízení na akci: 
„Oprava střechy objektu chráněných dílen Rokytnice v Orlických 
horách“ dle zápisu hodnotící komise a na základě doporučení hod-
notící komise schvaluje uzavřít smlouvu o dílo dle návrhu vze-
šlého z veřejné zakázky s vítězným uchazečem firmou MAKO 
realizace s.r.o., Kopečná 240/19, Brno - Staré Brno, 602 00, která 
podala nejvýhodnější nabídku.

l Návrh jízdní řády ČD
Tajemník podal informace k návrhu železničního jízdního řádu 
2014/2015. Po krátké diskuzi bylo uloženo připomínkovat návrh 
jízdních řádů dle návrhu radních.
Rada města bere na vědomí: informace k návrhu železničního 
jízdního řádu 2014/2015.
Rada města ukládá tajemníkovi: podat připomínky k návrhu že-
lezničního jízdního řádu 2014/2015 dle návrhu radních.

l Projekt – Města – brány k poznání
Starosta seznámil radní s projektem Města – brány k poznání, kte-
rý by podalo Sdružení historických sídel Čech, Moravy a Slezska 
do IOP – Národní podpora cestovního ruchu. Po krátké diskuzi 
bylo uloženo starostovi jednat o možnostech zapojení našeho 
města do tohoto projektu.
Rada města bere na vědomí: informace k projektu Města – brá-
ny k poznání.
Rada města ukládá starostovi: jednat o možnostech zapojení na-
šeho města do tohoto projektu a zjistit o projektu další informace.

l VŘ – Úprava prostor dětské ordinace v čp. 4
Starosta podal informace k akci úprava prostor dětské ordinace 
v čp. 4.  Po krátké diskuzi bylo schváleno vypsat výběrové řízení 
na dodavatele této akce. 
Rada města bere na vědomí: informace k projektu „Úprava pro 
změnu užívání v části 3. NP č. p. 4 v Rokytnici v Orlických ho-
rách“.
Rada města schvaluje: vyhlásit výběrové řízení na veřejnou za-
kázku malého rozsahu na dodávku, zadávanou mimo režim zá-
kona č. 137/2006 Sb., o veřejných zakázkách na akci „Úprava 
pro změnu užívání v části 3. NP č. p. 4 v Rokytnici v Orlických 
horách“
Rada města schvaluje: hodnoticí komisi ve složení: Petr Hudou-
sek, Miloš Kaplan, Bc. Hana Barillová, DiS. a člen kontrolního 
výboru.

Pro děti a mládež:
Jeden za všechny,... - Weningerová, B. - pro předškoláky

Nestvůra z bažin – R - Tým – věřte, nevěřte...
Kostík Billy – Lincoln, CH. – Výprava do záhrobí

S tebou mě baví svět – Poledňáková, M.
Žáby a francouzáky – Mlynowska, S. – čarodějnice existují!

Beletrie pro dospělé:
Nejistá koruna – Plaidy, J. – historický román
Láska a jiné nemožnosti – Waldmanová, A.

Mořeplavec – Gabaldon, D. – úspěšný román
Relikvie mrtvých – Feanklinová, A. – historický thriller

Kadin, sultánova žena – Small, B.

Naučná literatura:
Wok – zajímavá kniha receptů

Bílá místa našich dějin – Bauer, J. - jak to bylo doopravdy ?
Po stopách osobností s Miroslavem Vladykou

Pobřeží Pacifiku – Šimánek, L.
Psywar 1938 – Sudetská válka – Duffack, J.J.

Knihovna
v Rokytnici v O. h.

/otevřeno každé úterý
a čtvrtek od 13 do 18 hodin/

Novinky
na tento měsíc:

Upozornění na splatnost místních poplatků

 Finanční odbor Městského úřadu Rokytnice v Orlických horách 
upozorňuje občany města Rokytnice v Orlických horách na blížící 
se splatnost místního poplatku za provoz systému shromažďo-
vání, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování ko-
munálních odpadů za rok 2014. Poplatek je splatný nejpozději 
do 30. září 2014.
 Zároveň upozorňujeme občany, že 31.8.2014 vypršel termín 
splatnosti místního poplatku ze psů za rok 2014. 
 V případě neuhrazení poplatků ve stanoveném termínu správ-
ce poplatku (městský úřad) vyměří poplatek platebním výměrem, 
kterým může být tento poplatek navýšen až na trojnásobek původ-
ní částky. 
 S případnými dotazy k placení poplatku se občané mohou ob-
racet na Finanční odbor MěÚ (tel. č. 494 379 022, příp. e-mailem: 
marcela.rykrova@mu.rokytnice.cz)

Sociální a zdravotní komise Rady města Rokytnice v O.h.
Vás zve na přednášku

DOMÁCÍ HOSPICOVÁ PÉČE
12. září 2014 od 17 hodin v jídelně ZŠ Rokytnice v O.h.

Těšíme se na Vaši návštěvu!

Vás srdečně zve na tradiční Svatováclavský koncert 
v neděli 28. září od 15 hodin v kostele Nejsvětější trojice  
v Rokytnici v O.h. Vystoupí chlapecký sbor BONI-
FANTES. Vstupné bude dobrovolné.

Městské informační
a kulturní středisko v Rokytnici v O. h.



Odešla Hana Orgoníková
 Ve středu 11. června se 
uskutečnilo v chrámu sv. Jana 
Křtitele v Přibyslavi smuteční 
rozloučení spojené se zádušní 
mší za paní Hanu Orgoníkovou, 
dlouholetou poslankyni Par-
lamentu ČR. Chtěl bych tou-
to cestou vzpomenout na tuto 
vzácnou ženu, která zanechala 
také významnou stopu v Ro-
kytnici. 
 Psal se rok 2002, když město 
hledalo způsob jak zajistit fi -
nance na nezbytnou rekonstruk-
ci areálu základní školy. Začínající učitel Honza Morávek, tehdy 
pomohl se získáním kontaktu na budoucího ministra fi nancí Jiřího 
Rusnoka a právě Hanu Orgoníkovou. Tím směrem také směřovala 
žádost o pomoc. Jiří Rusnok si dokonce přijel potřebnou investici 
do Rokytnice osobně prověřit. No a jak to u ministrů často bývá, 
slíbil pomoc, ale právě Hana Orgoníková byla tím „dělníkem 
práce“, který vyběhal a zajistil, že peníze do Rokytnice skutečně 
přišly. Později měla Hana Orgoníková v Rokytnici i svoji posla-
neckou kancelář. Často do Rokytnice přijížděla a vždy se těšila  
z úspěchů, kterých se podařilo dosáhnout. Navštěvovala místní 
podniky, scházela se ráda s obyčejnými lidmi, pravidelně byla 
zvána na zahájení školního roku v nové základní škole.

 Její odchod bolí, ale takový je život. Paní Hano, děkujeme!         
 Text: Petr Hudousek, starosta města
 Foto: David Sedlecký

Děkujeme touto cestou všem, kteří doprovodili 
naši maminku, paní Šarlotu Lavrenčíkovou 
na její poslední cestě a svou účastí se snažili 

zmírnit naši bolest.
Velice děkujeme za květinové dary.

   Poděkování obzvlášť patří Rokytnické 
pečovatelské službě a Domácí hospicové péči 
z Rychnova nad Kněžnou za velikou obětavost 

a pomoc při zvládání její nemoci.
Obě služby nám pomohly lidsky a duchovně. Do-

mácí hospic nám nakonec pomohl maminku připravit 
po duchovní stránce na poslední cestu a nám pozůsta-

lým tuto situaci  usnadnit a vyrovnat se s ní.

 S pokorou děkuje pozůstalá rodina.  

Poděkování

Zdeňku, sbohem

 Až do července letošního roku se redakce Horského kurýra ne-
setkala s úmrtím současného či bývalého kolegy. Bohužel všechno 
je jednou poprvé.
 První prázdninový měsíc nás navždy opustil Zdeněk Matějíček. 
Člověk s velmi pestrým životem, člověk, který uměl o svých zážit-
cích zajímavě vyprávět. Člověk, který měl i své chyby, stejně jako 
je máme všichni ostatní.
 Do redakce přišel v době, kdy procházela poměrně složitým 
obdobím. Spolu s námi ho ale dokázal ustát a pustil se do tvůr-
čí práce, kterou opustil, až když ho k tomu donutil velmi vážný 
zdravotní stav.
 Já jsem s ním spolupracoval na přípravě celé řady článků. Na-
posledy jsme spolu navštívili rokytnické železniční muzeum. Zde 
jsme strávili zajímavé a poučné odpoledne a pak odešli na zaslou-
žené pivko. Ani v nejhorším snu by mě nenapadlo, že zhruba za rok 
budu psát tyto řádky. Lidský osud umí být neuvěřitelně krutý. 
 Jménem svým i celé redakce Horského kurýra říkám: „Zdeňku 
sbohem…“ JKO

Změny v provozu ordinace praktického
 lékaře v září 2014

11.9. Čtvrtek - ordinační doba do 12.00 hod (Bartošovice 
od 13.00 hod/ Orlické Záhoří od 14.30 hod) 
 Bc. Vojtěch Macák – jednatel

Žamberecký oční optik
Jiří Mencák v Rokytnici

neskončil
pouze se přestěhoval do nového infocentra 

na Náměstí T.G. Masaryka čp. 68.
Přijďte nás navštívit každou středu od 13 do 15:30 hod. Na-
bízíme zhotovení dioptrických brýlí dle lékařského předpisu 

i bez něho, sluneční brýle, doplňky jako pouzdra, šňůrky, čisti-
cí prostředky, roztoky na kontaktní čočky. Prostě 

vše, co k brýlím a dobrému vidění 
patří.

Těšíme se 
na Vaši 

návštěvu.

Zveme všechny příznivce lidové písničky na

III. SETKÁNÍ HARMONIKÁŘŮ
V ROKYTNICI

20. září 2014 od 14 hodin 
v sále restaurace Klub v Rokytnici v O. h.

VSTUPNÉ: 70,- (v předprodeji 60,-)
Akce se koná pod záštitou RADY MĚSTA

ROKYTNICE V O. H.
Předprodej vstupenek: Infocentrum Rokytnice v O. h., 

Oděvy Rýdlová
Pořadatel: Lucie Grunclová (737 615 851)



 Už sedmý ročník charitativního Běhu naděje se letos konal 
v rámci Neratovských poutních slavností. Navzdory dešti se 
na start postavilo 87 účastníků – někteří jen symbolicky, jiní však 
zdolali celou zablácenou trať. Na výzkum léčby rakoviny díky le-
tošnímu neratovskému běhu poputuje 5005 korun.
 Běh naděje, který nahradil dřívější Běh Terryho Foxe, je už 
na neratovských slavnostech tradicí. Jeho cílem je povzbudit 
účastníky k pohybu a péči o vlastní zdraví, a také formou dobro-
volných příspěvků získat peníze na další výzkum léčby rakoviny 
a pomoci tak těm, kteří s touto nemocí zápasí. Běhu se v Neratově 
účastní nejen zapálení sportovci, ale i rodiny s dětmi nebo skupina 
místních chalupářů, která s sebou bere i své pejsky. Delší trasa 
tu měří přes čtyři kilometry, pro děti či méně zdatné sportovce je 
připravena i kratší trať o délce 1,5 kilometru.
 Letošní ročník Běhu naděje se v Neratově konal v sobotu 
16. srpna. Přesto, že návštěvníky místní pouti celý den trápily pře-
háňky a chladné počasí, zaregistrovalo se k běhu celkem 87 osob. 
Velká část se pak ve 14 hodin postavila i na start a nezbývá než 
smeknout před všemi, kdo kluzkou trať dokázali zdolat a do cíle 
navíc dobíhali nebo docházeli s úsměvem!
 Všichni účastníci také mohli přispět do kasiček s logem Běhu 
naděje – na výzkum léčby rakoviny se tak podařilo získat celkem 
5005 korun. Poděkování za krásný výsledek patří nejen všem „běž-
cům“, ale také organizátorce celé akce Lídě Hamáčkové a všem, 
kdo s přípravami a zajištěním Běhu naděje pomáhali.
 Zdenka Burešová

V Neratově se vyběhalo 
5 tisíc na výzkum rakoviny

Hanička získala od kraje 
další fi nanční podporu

 Město získalo od Královéhradeckého kraje fi nanční dotaci ve výši 90 
tisíc korun na obnovu omítky objektu R-76 „Lom“ tvrze Hanička, která je 
zapsána ve státním seznamu nemovitých kulturních památek. Objekt Lom 
patří mezi nejlépe dochované tvrzové objekty v ČR. Vybetonovaný byl 
v září roku 1937 jako jeden ze šestice objektů tvrze. Na jeho betonáž bylo 
spotřebováno 2274 kubíků betonu a je postaven v nejtěžší IV. odolnos-
ti. Na jeho stropnici se dochovaly tři pancéřové věže včetně unikátního 
pozorovacího zvonu s výhledem k 12 km vzdálené sousední tvrzi Adam 
u Českých Petrovic. Obnova původní cemento-vápenné omítky spočívá 
v odstranění jejich nesourodých  částí,  důkladné penetraci a nanášení no-
vých vrstev omítky za použití moderní stavební chemie. Celý proces je 
dozorován Národním památkovým ústavem.  
 Také v roce 2013 přispěl Královéhradecký kraj na revitalizaci vstupního 
prostoru muzea na Haničce částkou 91 tisíc korun. 
 Petr Hudousek, starosta

q Snímek z probíhající opravy.

 Termín Anenské pouti 2015 v Rokytnici v Orlických horách 
 je stanoven na 24.7. - 26.7.2015.



 V pátek 25. července proběhlo slavnostní odhalení repliky 
pamětní desky „Tisícího kilometru lokálních drah v Království 
českém“, která byla v r. 2010 odcizena gangem zlodějů z portálu 
tunelu v Pěčíně na trati Doudleby - Rokytnice v O.h. Završilo se 
tak více než tříleté snažení města Rokytnice v O.h. a Správy že-
lezniční dopravní cesty (SŽDC) o výrobu repliky původní desky 
vytvořené v r. 1906 českým sochařem Ludvíkem Herzlem. Proza-
tím byly vyrobeny dva odlitky o rozměrech 1,8 x 1,7 m z probar-
vené pryskyřice, kdy jeden se vrátil k tunelu v Pěčíně a druhý tvoří 
nový exponát železničního muzea v Rokytnici. Obě jsou vyrobeny 
z probarvené pryskyřice, aby nelákaly zloděje kovů. Třetí deska 
bude odlita z bronzu a bude zdobit reprezentační prostory budovy 
Správy železniční dopravní cesty v Praze. Celá výroba byla hraze-
na z prostředků SŽDC a z veřejné sbírky, která probíhala 18 měsí-
ců a byla ukončena v prosinci 2013. Její výtěžek činil 48.001,- Kč. 
Výrobu sochařského modelu a formy uhradila Správa železniční 
dopravní cesty.                                                                     
 Autorem repliky desky je sochař Petr Kolářský. Slavnostního 
odhalení se za SŽDC zúčastnil ředitel kanceláře generálního ře-
ditele  Ing. Vladimír Brzek. Správu tunelů a mostů SŽDC zastu-
poval Petr Tucauer. Za obce na trati ze zúčastnil starosta Rokytni-
ce v O.h., Pěčína a Doudleb n O. Významným způsobem přispěl 
na výrobu odlitků také Královéhradecký kraj.
 Původní deska byla odhalena 15. října 1906 u pěčínského tu-
nelu v rámci slavnostního zahájení provozu nové trati. Slavnosti 
se tehdy zúčastnil také místodržitel v Čechách hrabě Lobkowic. 
Jednalo se o nejvýše postaveného úředníka na našem území, které 
bylo ještě součástí Rakousko-Uherska. Desku si můžete prohléd-
nout v železničním muzeu v září a říjnu každou sobotu, stejně tak 
od května do června. V období prázdnin je muzeum otevřené vždy 
o víkendech. Petr Hudousek, starosta

Pamětní deska Tisícího kilometru

q Nová deska opět zdobí prostor u portálu tunelu v Pěčíně.

q Dobový snímek slavnostního odhalení v r. 1906.

Jedovaté houby – 3. díl
2. Muskarinové otravy
 Tento typ otrav je vyvolán toxickým muskarinem, který se 
vyskytuje u některých druhů strmělek a vláknic. Jelikož se 
jedná o termostabilní sloučeninu, tepelnou úpravou se neroz-
kládá. Příznaky se projevují velmi brzy, nejpozději do dvou 
hodin od konzumace. Patří sem výrazné slinění a pocení, ko-
likové bolesti břicha, vykašlávání růžového zpěněného spu-
ta, později pomočování, poruchy vidění a rovnováhy, nako-
nec plicní edém až … (PRVNÍ TAJENKA). Léčba může být 
velmi účinná, pokud se včas podá … (DRUHÁ TAJENKA). 
Tento protijed může zastavit účinky muskarinu.

Žabí citoslovce. Krátký kabát.
Německy čtyři. Lihovina z rýže.

Letadlo. Vrah Ábela.
Otec Kazi. Kruh. Výpadek paměti.

Rostlina vlhkých luk.
Slovensky Láďa.

Jap. zápas. Rus. řeka. Franc. tenista.
Trop. jedovatý strom. Výrobce mléka.

Geologická vrstva. Egyptský bůh.
Nízká karta. Přítok Moravy.

POMŮCKY: Onon, malm

Spojené čtvercovky

Hromada. Potřeba při zlomeninách.
Západočeské město. Velká nádoba.

Tenisový úder. Italský operní skladatel.
Český tanec. Část kabátu.
Podnos. Slovensky míč.

Ženské jméno. Komunikace mezi domy.
Topné zařízení. Matka Cipíska.
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Přesmyčková doplňovačka



 V září by měla být dokončena první etapa náročné obnovy kul-
turní památky – vodní kašny na náměstí T.G. Masaryka. Kamenná 
kašna z roku 1886 neprošla za dobu svoji existence větší opravou. 
Té se dočkala až nyní a to i díky finančnímu příspěvku od mini-
sterstva kultury ve výši 327 tisíc korun. Náklady na její obno-
vu ovšem dosáhnou v tomto roce částky 734 tisíc korun. Takto 
vysoké náklady jsou skutečně zapříčiněny jejím špatným stavem 
a dlouho odkládanou generální opravou. Například středový pylon 
kašny musel být rozebrán a většina jeho částí byla znovu vysekána 
jako replika, protože jeho stav byl vlivem vodního prostředí silně 
poškozen. V letech minulých byla kašna navíc často opravována 
pouze amatérským způsobem, což působí při její opravě nema-
lé problémy. Aby v budoucnu nedocházelo k dalšímu zhoršování 
stavu pískovcových částí a byla zabezpečena i lepší nepropust-
nost kašny proti vodě, bylo přistoupeno po dohodě s národním 
památkovým ústavem k vystlání horního bazénu kašny olověným 
plechem, který zabezpečí její nepropustnost a současně nepoškodí 
památkovou hodnotu kašny. Pískovcový podzemní bazén, který 
tvoří více, než 50% objemu hmoty celé kašny prošel také obnovou 
s tím, že se do něho již nebude napouštět voda, ale v tomto pro-
storu budou dva plastové zásobníky na vodu, které zajistí cirkulaci 
vody jako doposud. S jejich montáží se počítá v rámci druhé etapy 
obnovy v prvním čtvrtletí roku 2015, aby mohla kašna být připra-
vena na novou letní sezónu. Věřím, že veřejnost tuto potřebnou 
rekonstrukci ocení. Stříkající kašna k centru města zkrátka neod-
myslitelně patří. Petr Hudousek, starosta

Generální oprava kašny finišuje

Kašna si letos nezastříká
 Od pátku 8. srpna je rokytnická kašna znovu kompletní. Opra-
vený středový pilíř s fontánkami byl z restaurátorské dílny v Par-
dubicích přemístěn zpět do Rokytnice a s pomocí techniky usazen 
na místo. Dvě jeho části musel kameník Jaroslav Vrbata udělat 
nové.
 Pracovalo se i na obvodu kašny. Ten byl očištěn a zpevněn svis-
lými a vodorovnými táhly z dílny rokytnického kováře Dana Janu-
še. K jejich výrobě bylo použito železo, ale i nerezová ocel.
 Vnitřek kašny bude vyložen olověným plechem. Úprava pod-
zemních prostor se bude řešit v rámci druhé etapy rekonstrukce.
 Kromě kašny na našem náměstí pracoval Jaroslav Vrbata se 
svými spolupracovníky například na Mariánském sloupu v Kláš-
terci nad Orlicí a také v Bartošovicích prováděl opravu sochy sva-
tého Jana Nepomuckého a sousoší Ukřižování Ježíše Krista.
 JKO, Foto: MK

 K začátku prázdnin již tradičně patří rybářské závody na hor-
ním rybníku. Letos se zřejmě ryby dohodly, že budou ignorovat 
veškeré rybářské návnady a nástrahy a příliš „nebraly“. I tak ale 
proběhlo napínavé soutěžení ve čtyřech kategoriích.
 Děti byly rozděleny na nerybáře a rybáře. V první zmíněné 
kategorii byla nejúspěšnější Tina Horáková, která ulovila ryby 
o celkové délce 173 centimetrů. O deset centimetrů méně se daři-
lo Rostislavu Opletalovi a skončil druhý. Třetí místo patřilo Janu 
Veselému se 134 centimetry. Kategorii dětí rybářů ovládly slečny. 
Nejlepší byla Kristýnka Mouchová, které rozhodčí sečetli délku 
ulovených ryb na 218 centimetrů. Druhé Kateřině Holubářové 
spočítali délku ulovených ryb na 130 centimetrů. Pouhé tři centi-
metry za ní zaostala Dagmar Mimrová a skončila třetí.
 Uchopit prut samozřejmě dovedou i ženy. Nejlepší lovkyní byla 
Julie Horáková s úctyhodným výkonem 190 cm následovaná Len-
kou Ludvíkovou se 125 centimetry a Ivetou Holubářovou se 122 
centimetry.
 Na závěr chodí vždy chytat muži. Sergej Horák skončil první 
s výsledkem 211 cm. O jediný centimetr se přes dvoumetrovou 
hranici dostal Miroslav Stašov na druhé pozici a třetí byl Robert 
Moucha se 174 centimetry. 
   Po skončení závodů u rybníka hrála živá hudba, točilo se výbor-
né pivečko a jedly se dobré makrely. JKO

Rybářské závody

   V Městském informačním a kulturním středisku v Rokytnici v O. h. 
Vám nabízíme novou knihu receptů od Ing. Jany Galbičkové Kuchařka 
Orlických hor. Dále nabízíme nástěnný kalendář Orlické hory a Po-
dorlicko 2015 od fotografa Lubomíra Imlaufa.

NÁŠ SERIÁL



 Tak tedy prázdniny jsou už prakticky za námi. Čas dovolených, 
táborů, výletů a vandrování. A také kulturních a společenských 
akcí.
 A těch se v Bartošovicích a okolí urodilo příjemně hodně.
Po víkendu „Mezi horama“ na Vrchní Orlici následoval Den chrá-
něných dílen 12. července na Kopečku - Sdružení Neratov.
Po celý den zde návštěvníci mohli vidět, zakoupit a ochutnat vý-
robky chráněných dílen různého zaměření z Čech i Moravy a drži-
telů certifikátu Orlické hory - originální produkt. 
 Volně přístupné byly dílny Kopečku, zdejší řemesla zde byla 
předváděna. Zájemci mohli vidět, a v některých případech si i vy-
zkoušet, točení na „kopacím“ hrnčířském kruhu, který nepotřebuje 
elektrickou energii, zato k své činnosti potřebuje množství ener-
gie lidské. Také  viděli česání vlny, tkaní na stavu, pletení košíku, 
práci kováře a také kadeřníka. Ke všem činnostem se vždy našel 
někdo, kdo poskytl patřičný výklad.
 Hojné množství návštěvníků si kromě bohatého občerstvení vy-
chutnávalo i kulturní zážitky v podobě jarmareční kapely Klape-
to-Hranice, Kamilova loutkového divadélka, Dudáckého vystou-
pení, Divadélka Štafličky, královéhradecké skupiny Na tři kusy, 
která se v Bartošovicích již téměř zabydlela.
 Zlatým hřebem hudebního klání byla večerní produkce legendy 
naší keltské rockové scény „České srdce“. Pro děti byl připraven 
skákací hrad, skluzavka, trampolína, chůdy a kartonová stavebnice 
ze Servisbalu.
 „Den“ se konal pod záštitou senátora JUDr. Miroslava Antla. 
Akci dále podpořili: Obec Bartošovice v O.h., Servisbal s.r.o., 
Pivovar Letohradský jelen, Farma Staněk - Roman Staněk,  
S.K. Ledříček Bartošovice v O.h. a Pekárna Lično.
 Také Obec Bartošovice a místní hasiči se činili a tak hned týden 
nato 19. července vypukly Ledříčkovy hudební slavnosti.
Zahájila je tradičně Sopotnická dechovka, pokračovala pop-roc-
ková kapela z Chlumce nad Cidlinou Natřije! Poté následovala 
oblíbená rock-swing-dixielandová skupina Nadoraz z Hradce Krá-
lové a plejádu dobré muziky uzavřel Vlak na Dobříš. Tato country 
kapela z Dobříše pod tímto názvem právě zde vystupovala napo-
sledy, nyní má pozměněné jméno Vlak do Dobříše.
 Také zde bylo připraveno bohaté občerstvení a i děti si přišly 
na své na mnoha dětských atrakcích. I o komentovanou prohlídku 
zdejšího barokního kostela sv. Marie Magdalské byl velký zájem. 
Uspořádala Obec Bartošovice, podpořila Česká gumárenská spo-
lečnost a.s. Petr Zámečník

Hurá, prázdniny 
v Bartošovicích!

q Den chráněných dílen na Kopečku.

q Ledříčkovy slavnosti.

q Ledříčkovy slavnosti.

Pozvánka
   Ve dnech 26. až 28. září v kostele sv. Jana Nepomuckého
na Vrchní Orlici u Bartošovic jste srdečně zváni na SVĚTÝL-
KA. Příjemně vyzdobený kostel. Svíčky a různá osvětlovadla 
historická i současná bez použití elektřiny, která zde ostatně 
není přítomná. Otevřeno a osvětleno po celý víkend ve dne 
i v noci. V neděli 28. září vystoupí známá hudební skupina 
Traband. Další podrobnosti budou zveřejněny plakátováním, 
v tisku, internetu apod.q Den chráněných dílen na Kopečku



Pohled do historie
 Září je první měsíc školního 
roku. V pohledu do historie si 
při této příležitosti připomínáme 
žáky hospodářské školy v Ro-
kytnici ve školním roce 1926-
27. V první řadě sedí třetí zleva 
třídní učitel Josef Kožich, otec 
minulého majitele domu na rohu 
náměstí. Fotograf pořídil sní-
mek před rokytnickým zámkem. 
V pozadí je vidět bývalý chlév 
v bývalé Kožichově zahradě 
a věž kostela.
 Na druhém snímku vidíme 
učitelský sbor ze školního roku 
1929-30. Jsou na něm zachycení 
(zleva) Veichart, Folková, Širl, 
Šindler, Vyhnálek, Kožich.  JKO

17 statečných nastoupilo 
letos do 1. třídy ZŠ  v Rokytnici

Hubertova jízda v Rokytnici v Orlických horách
v sobotu 18. října 2014

l Slavnostní zahájení bude v 10.30 
    na nádvoří rokytnického zámku.
l Prezentace koní a jezdců od 9.00 
      do 10.00 hod. na jízdárně.

Srdečně zve SK Wiyrhanea Rokytnice v O. h.

 Ve dnech 4. až 6. července se v kostele sv. Jana Nepomuckého 
již desátý rok konala výstava amatérských výtvarníků „Mezi ho-
rama“.
 Výstavy doprovázené hudebními vystoupeními amatérských pí-
sničkářů a hudebních seskupení pořádáme na podporu záchrany 
a údržby po mnoho desetiletí chátrajícího kostela. Letos se zúčast-
nilo dvanáct výtvarníků, k vidění a u některých i k zakoupení byly 
fotografie, obrazy v různých technikách, psaná poezie, dřevěné 
sochy a malované obrázky na dřevě. Autorské čtení básníka Vla-
dislava Bukáčka hudbou doprovázela mladá houslistka Martina 
Bártová, akci zakončilo Duo The Maps a Exis. Za pěkného počasí 
kostelem za víkend prošlo několik set návštěvníků a jejich reakce 
byly velice příznivé.
 Petr Zámečník, Bartošovice v Orlických horách.

Profesionálové mají galerie, 
my máme kostel. Amatéři.

 Tyto buchty budou výborné, pokud místo másla nebo oleje pou-
žijete sádlo.
   Připravíme si 1 kg výběrové polohrubé mouky, 150 g cukru kru-
pice, 1 lžičku soli, 2 vejce a 1 žloutek, 150 ml oleje; na kvásek 
500 ml mléka, 50 g kvasnic, cukr.
 Nejprve si zaděláme kvásek: kvasnice s cukrem zalijeme vlaž-
ným mlékem a necháme vzejít. Do mísy prosejeme mouku, přidá-
me sůl, vejce, žloutek, cukr, olej, kvásek. Zaděláme těsto, necháme 
vykynout asi 2 hodiny, během kynutí 2x zamícháme. Z mísy těsto 
vyndáme na vál, tvoříme buchty, které plníme náplní dle chuti. 
Na podzim byly nejoblíbenější švestky a jablka; v zimě tvaroh, 
mák a povidla. Zabalíme, dáme na plech, potřeme olejem a pe-
čeme asi 20 minut na 180 °C. Vyndáme z trouby, potřeme olejem 
a pocukrujeme vychladlé.
           Z knihy Kuchařka Orlických hor Ing. Jany Galbičkové

Buchty z Rokytnice v Orlických horách



…Slunce praží na propocená záda statné-
ho horala, vzduchem se mihne skotský kilt 

a mohutný pokřik diváků svědčí o plat-
ném pokusu „kláda se otočila“.

Horalské hry 2014
 Highland games mají ve Skotsku hlubokou tradici už z dob, 
kdy si clanoví náčelníci vybírali nejsilnější muže do své clanové 
ochranky (cca 10. století).
 131 registrovaných atletů, si poměřilo síly v tradičních skot-
ských disciplínách. Úderem 10:00 h. za kvílení skotských dud 
a výstřelu z děla započaly skotské hry.
 Horalové a horalky soutěžili v disciplínách: hod kládou, hod 
okovaným kamenem, hod balvanem, hod balíkem slámy a v nepo-
slední řadě také nejstarší disciplínou: farmářským během.
 Součástí horalských her byl bohatý doprovodný program.
Taneční skupina Nessie tančila tradiční tance z horalské vysočiny 
a zároveň se snažila naučit tance i široké publikum.
O pronikavé zvuky dud se postarala skupina The Rebel pipers, kte-
rá předvedla tradiční dechový nástroj (skotské dudy).
I pro nejmenší byl připraven program: přetahovaná, chůdy, 
workshopy a další kratochvilné soutěže.
 Horalské hry by se nemohly vůbec konat bez štědrých sponzorů, 
kteří tuto akci podpořili fi nančně nebo materiálově. Touto cestou 
moc děkujeme všem sponzorům. Veliký dík patří Městu Rokytnici 
v O.h., které poskytlo útulné zázemí v zámeckém parku a fi nanč-
ně se podílelo na chodu celé akce. Další poděkování patří Jardovi 
a Pavlovi z clanu Janeček, kteří v penzionu Terezka vytvořili do-
mácké zázemí pro celou organizaci her.
 Slunce pomalu zapadalo za obzor a z podia se linuly líbivé tóny 
skotské muziky… Kapela Jauvajs hrábla do strun a se sklenkou la-
hodného moku byla téměř dokonalá pohoda. Při dopíjení poslední 
lahve single malt whisky se na podiu začala připravovat kapela 
ze sousedních hor… Benjaming’s Clan. Skotské dudy zadudaly 
a zdřevěnělé nohy posluchačů začaly poskakovat a zanedlouho 
bylo na travnatém plácku úplně narváno, každý tančil až do roz-
trhání těla.
 Úderem 23:00 h., kdy poslední tóny zazněly z beden, se lidé 
začali pomalounku rozcházet do svých obydlí a Horalské hry 2014 
ofi ciálně skončily.
 Ještě jednou moc děkujeme všem sponzorům, sportovcům a di-
vákům za hojnou účast na letošních Horalských hrách a doufáme, 
že se opět za rok sejdeme…
 Za Clan Orlických Horalů

náčelník      

Všimli jsme si...
 Na rokytnickém náměstí jsme si všimli dalšího zkrášlovacího 
procesu, tentokráte jde o podloubí u bývalého hotelu Orličan 
(dříve Černá růže) a bývalé Sněžky (dříve budova Okresního 
soudu).                      vj, foto: MK

Foto: Z. Dobrozemská



 V sobotu 23. srpna 2014 se v Pěčíně v malebném prostředí cha-
loupky paní Jarušky Fišerové konal již jedenáctý ročník festivalu 
Pěčínské swingové léto. Průvodního slova se ujali – Blahoslava 
Kašparová a Karel Uhlíř a během odpoledne byla na programu vy-
stoupení čtyř kapel nejrůznějšího složení. O občerstvení a pitný re-
žim všech přítomných se postaral Sokol Pěčín a aby bylo všechny 
kapely dobře slyšet – zvuk měl na starosti pan František Čepelka. 
Odpoledne, krátce po druhé hodině, zahájil Podorlický lázeňský 
orchestr z Vamberka, druhým účinkujícím pak byla kapela Swing 
Barrel Band z Ústí nad Orlicí, dalším pak uskupení Saxtet UnO 
z Ústí nad Orlicí… A pak – pak se stalo něco, co se ještě za celých 
jedenáct let konání tohoto festivalu nestalo a začalo pršet! A je-
likož déšť již neustal, závěrečné vystoupení UNI BIG BANDU 
Vamberk muselo být k lítosti všech zúčastněných zrušeno. Větru 
a dešti jsme bohužel poručit nedokázali, ale i tak lze letošní ročník 
považovat za úspěšný. Navštívilo ho na dvě stovky diváků a snad 
si tu každý přišel na své. Zorganizovat takovouto akci není nic 
snadného, všichni, co se na organizaci podíleli, si zaslouží vel-
ké poděkování. Ten největší dík však patří paní Jarušce Fišero-
vé, která již od prvního ročníku, tenkrát ještě společně se svým 
manželem Karlem (tehdejším členem vamberecké dechovky), tyto 
krásné prostory pro účely konání swingového léta poskytuje. 
 text a foto: Lucie Grunclová                                                                                        

PĚČÍNSKÉ SWINGOVÉ
 LÉTO 2014

q Paní Jaruška Fišerová.

q Podorlický lázeňský orchestr.

q Saxtet UnO Ústí nad Orlicí.

q Věrné publikum swingového léta.

q Moderátoři ukončují akci pro nepřízeň počasí.

ZNĚNÍ TAJENEK V TOMTO ČÍSLE

 Jedovaté houby – 2. díl

1. Koma
2. Atropin (alkaloid obsažený v rulíku zlomocném)



Místní nešvar…? Kouření na autobusovém nádraží.
 I tak by se dalo charakterizovat současnou situaci na autobuso-
vém nádraží v Rokytnici v Orlických horách. Poslední odhalený 
případ evidujeme z 15. srpna a stejně jako většina ostatních přípa-
dů bude oznámen k projednání přestupkové komisi v Rokytnici 
v Orlických horách. Radíme tedy, pokud Vám jsou peníze cenné 
a nechcete platit pokuty, kouření na autobusovém nádraží a jiných 
místech, kde je to místní vyhláškou zakázáno, se raději vyvarujte.

Zloděj a neřidič dopaden v Nebeské Rybné.
 Ztratilo se Vám nějaké železo od domu? Nejste sami. Posled-
ní dobou na celém Rokytnicku docházelo k drobnějším krádežím 
různých kovů. I díky dobré práci místních policistů se však poda-
řilo zloděje 11. srpna odhalit a dopadnout. Protože byl pachatel 
přistižen také při řízení vozidla, byl hlídkou zastaven a násled-
ně bylo zjištěno, že má platný zákaz řízení motorových vozidel. 
V současné době již rokytnické oddělení připravuje spis k předání 
na okresní státní zastupitelství do Rychnova nad Kněžnou.

Pozitivní test na drogy
 V rámci hlídkové činnosti místních policistů byl posledního 
července zastaven modrý Ford nedaleko přejezdu mezi Pěčínem 
a Rokytnicí v Orlických horách. Při silniční kontrole byla prove-
dena nejen dechová zkouška u řidiče, ale také test na detekci drog 
přístrojem Drugwipe 5S. Právě tento test na drogy vykázal pozi-
tivní hodnoty na přítomnost opiátů. Následně byla řidiči zakázána 
další jízda a byl vyzván k lékařskému vyšetření, jež odmítl, a proto 
bude celá věc oznámena k projednání na Městský úřad do Rych-
nova nad Kněžnou.

Mina nalezena na Haničce
 30. července v odpoledních hodinách došlo k nálezu munice 
v blízkosti pěchotního srubu „U pozorovatelny“. Jednalo se o ně-
meckou dělostřeleckou minu 80 mm z období druhé světové války. 
Na místo musela přijet pyrotechnická služba, jenž minu na místě 
zneškodnila.

Zprávy z obvodního 
oddělení PČR

 V Rokytnici se v současné době naplno rozběhl zajímavý projekt, 
na jehož konci bude nová budova hasičské zbrojnice místní jed-
notky sboru dobrovolných hasičů. K její výstavbě nebyla ovšem 
vybrána zelená louka, jak je často zvykem, ale zbrojnice vznikne 
přestavbou bývalé centrální kotelny, která přestala sloužit svému 
účelu před více než 20 lety. Projekt je zajímavý například svoji 
skladbou základní konstrukce, na které se zbrojnice buduje. Oce-
lový skelet staré kotelny se po odhalení revitalizuje, zpevní a opat-
ří ochranným nátěrem. Následně už nic nebrání realizovat v tomto 
místě nové zázemí pro hasiče. Součástí projektu je i modernizace 
a přestavba předávací stanice tepla a teplé užitkové vody. S jejím 
přepojením se počítá v měsíci září a říjnu 2014. To může přinést 
některé komplikace odběratelům tepla a TUV v sídlišti U Nádraží. 
Snahou bude zkrátit výpadek s dodávkou v souvislosti s přepoje-
ním na minimum. Stavba hasičské zbrojnice je plánována do kon-
ce června 2015.   
 Autorem projektu je uznávaný architekt Petr Šuda, který působí 
v Rokytnici již dvě desítky let a pomohl s rekonstrukcí již více 

budov. Mezi ně patří například areál základní školy, autobusové 
nádraží nebo muzeum zasazené do budovy bývalé sýpky. Přestav-
ba kotelny na hasičskou zbrojnici je navíc součástí příhraničního 
projektu na zlepšení technického zázemí a prevence před krizo-
vými situacemi v Orlických a Bystřických horách v sousedním 
Polsku. Také z tohoto důvodu dosáhl projekt na dotaci z Operač-
ního programu přeshraniční spolupráce ČR-Polsko, který přispívá  
90% potřebných financí. Náklady na stavbu zbrojnice budou téměř 
22 milionů korun. Místní hasiči tak opustí stávající těsnou a ne-
vyhovující zbrojnici u budovy radnice. Jednotka SDH Rokytnice 
v O.h. patří mezi nejstarší sbory v okrese Rychnov n. K. a v loň-
ském roce oslavila 140. výročí od založení. Svým současným za-
řazením v jednotkách integrovaného záchranného systému musí 
vyjíždět nejen k požárům, ale je vysílána i k dopravním nehodám 
nebo složitějším technickým zásahům.  

Petr Hudousek, starosta města

Bývalá kotelna se mění 
na hasičskou zbrojnici

q Opláštění budovy bývalé kotelny bylo demontováno 
a na ocelovou konstrukci bude instalován nový plášť budovy 
hasičské zbrojnice. Součástí areálu je také 30 metrů vysoký ko-
mín, který je ručně rozebírán.

q Rekonstrukce se také dotýká stávající střechy objektu.

Zásahy výjezdové jednotky
 Po větrné smršti z půlky května se siréna Rokytnicí prvně roze-
zněla až o měsíc později, a to 18. června v 16:07. Jednotka byla 
povolána k dopravní nehodě motorkáře s nákladním automobilem 
mezi Neratovem a Orlickým Záhořím (lokalita Podlesí). Po příjez-
du na místo události provedla jednotka předlékařskou pomoc a ná-
sledně zraněného motorkáře předala RZS Rychnov nad Kněžnou.



Buchty z Rokytnice v Orlic-
kých horách

 O několik dní později, 21. června v 13:43, byl hasičům nahlá-
šen požár domku na rokytnickém náměstí. Po příjezdu na místo 
události bylo zjištěno, že požárem je zasažen trám v hřebeni stře-
chy, který je v těsné blízkosti komínu. Trám byl uhašen proudem 
„C“ nataženým do podkroví budovy a druhý proud zkrápěl část 
doutnající střechy z venku. Hasiči následně provedli rozebrání 
zasažené střešní konstrukce a krytiny. Vzhledem k včasnému 
nahlášení požáru a rychlému zásahu JSDH Rokytnice nedošlo 
k rozšíření požáru na větší část střechy. Jednotka na místě spo-
lupracovala s HZS Rychnov nad Kněžnou a Policií ČR. Dále se 
na místo události dostavila JSDH Slatina nad Zdobnicí, která 
byla vzhledem k rychlé lokalizaci požáru po chvíli odvolána zpět 
na základnu.
 V sobotu 28. června po desáté hodině večerní vyjela jednotka 
k spadlému stromu na silnici mezi Bartošovicemi a Neratovem. 
Hasiči spadlý strom o průměru cca 15 cm pomocí motorové pily 
rozřezali a následně uklidili pozemní komunikaci.
 21. července v 9:55 byla jednotka povolána k požáru budovy 
Sýpky - Muzea Orlických hor v Rokytnici, nacházející se v těsné 
blízkosti hasičské zbrojnice. Na místě události bylo zjištěno, že 
se jedná o planý poplach, který vyvolala elektronická požární 
signalizace.
 K čelnímu střetu dvou osobních automobilů byla jednotka 
povolána 22. července v 14:16 kousek za Rokytnicí směrem 
na Pěčín. Průzkumem místa události bylo zjištěno, že vozidla se 
nachází částečně v příkopu i na vozovce. Na místě byly čtyři zra-
něné osoby, kterým hasiči poskytli předlékařskou pomoc a poté 
je předali do péče lékařů. Vozidla byla následně zabezpečena 
proti požáru, vyproštěna a naložena na odtahovou službu. 
 Další dopravní nehoda se stala na závěr pátečního pouťového 
dne 25. července v 23:44. Jednotka vyjela k čelnímu střetu dvou 
osobních automobilů mezi Kunvaldem a Rokytnicí. Po příjezdu 
na místo jednotka ošetřila dvě zraněné osoby a zabezpečila vo-
zidla proti požáru.
 16. srpna, v poledních hodinách, bylo provedeno nouzové 
otevření bytové jednotky na sídlišti U Nádraží, ve které hrozilo 
vznícení zapomenutého pokrmu na zapnutém plynovém vařiči. 
Po vniknutí do bytu byl kastrol s pokrmem odstraněn ze zdroje 
tepla a plynový vařič vypnut. Otevření proběhlo na žádost maji-
tele bytu, který nechal ohřívaný pokrm bez dozoru a odjel pryč. 
 JZ
 Více na www.hasicirokytnicevoh.ic.cz

q K požáru domku na rokytnickém náměstí se sjela vozidla 
hasičů z Rokytnice, Rychnova nad Kn. i ze Slatiny nad Zd.

q Čelní střet osobních automobilů u Rokytnice

 Poslední otisknutý článek v Horském kurýru byl shrnutím zá-
vodních úspěchů mladých hasičů kategorie mladší a starší. Nyní 
jsou na řadě závodní úspěchy dorostenců:
 Okresní kolo dorostu se konalo 1. června v Kvasinách. Zde spo-
jila síly s ostatními dorostenkami z okresu naše závodnice Danča 
Doležalová. Jelikož se jednalo o jediné družstvo dorostenek boju-
jící na okresní soutěži, byl jejich postup na krajské kolo zaručený. 
To se konalo 15. června ve Dvoře Králové nad Labem. Stejně jako 
na okrese se i zde závodilo v požárním útoku, štafetě 4×100 metrů 
a běhu jednotlivců na 100 metrů s překážkami. Svým výkonem 
tentokrát přispěla i další rokytnická závodnice Adéla Páchová. 
Družstvo složené z dorostenek rychnovského okresu se při vyhod-
nocení umístilo na bedně – a to na 3. místě z 5. družstev.
 Další závodní zkušenosti nabrala Adéla Páchová na nočních zá-
vodech v Bílém Újezdě 19. července. S družstvem dorostenek si 
v požárním útoku vyběhly 5. místo z 24 závodních družstev. Aby 
závodění nebylo málo, tak ihned ráno se Adéla vydala na soutěž 
Podorlické ligy v běhu na 100 metrů s překážkami do Meziměstí. 
S časem 22,7 sekund obsadila 10. místo ze sedmnácti závodnic.

   Nyní se vrátíme k činnosti mladých hasičů:
 Za výborné závodní úspěchy byl pro děti připraven již IV. víkendo-
vý pobyt na vojenské pevnosti Hůrka u Králík. 
 Po pátečním příjezdu na pevnost, připravení pelíšku a následné 
večeři čekala na zúčastněné hasiče bojová hra. Úkolem bylo v plně 
zhasnutém podzemí najít poschovávané vedoucí – i přes prvotní zdá-
ní, že se jedná o jednoduchý úkol, nebyli někteří vedoucí za celou 
dobu nalezeni.
 Na sobotní dopoledne byla připravena brigáda, která se však zrušila 
z důvodu deštivého počasí. Hasiči tedy strávili dopoledne ve správní 
budově hraním her. Až po obědě se počasí umoudřilo a mladí hasiči 
se vydali do Králík na náměstí, kde místní dobrovolní hasiči slavili 
140 let od svého založení. Většina dětí se zde zúčastnila připravených 
soutěží o hodnotné ceny, z nichž náš František vyhrál tu hlavní – ko-
loběžku.
 Po vyzvednutí i ostatních cen jsme se „pěškobusem“ přesunuli 
k pěchotnímu srubu „U Cihelny“, kde probíhala Muzejní noc zaměře-
ná na vypuknutí první světové války. Chlapci se mohli nechat odvodní 
komisí prověřit, zdali jsou schopní bojovat za naši vlast a v kladném 
případě získali povolávací rozkaz.             pokračování na straně 14

Z deníku mladých hasičů
 ČERVEN - ČERVENEC



Buchty z Rokytnice v Orlic-
kých horách

dokončení ze strany 13
Čekání na noční ohnivou show jsme si zkrátili prohlídkou pevnos-
ti Cihelna a zhlédnutím historických ukázek. Až za svitu měsíce, 
jsme se přes kopec vydali na naší domácí pevnost Hůrka. Noční 
pochod byl však zpestřen tím, že děti byly zavedeny, pro ně nezná-
mým objektem, do zhasnutého podzemí tvrze a museli bez použití 
svítilen najít cestu k vchodovému objektu. Naštěstí všichni bez-
pečně nalezli cestu až do svých spacáků, kde ihned usnuli.
 Po dlouhém spánku a vydatné snídani mladí hasiči pracovně do-
hnali to, co jim sobotní počasí nedovolilo. Poté hasiče čekalo pou-
ze sbalení věcí a před odjezdem domů vyhodnocení víkendových 
her. Velké poděkování patří správci Luďku Vávrovi za možnost 
krásně stráveného víkendu na pevnosti Hůrka.                             JZ
 Foto: JZ & Lukáš Kroupa (SDH Kvasiny)
 Více na www.hasicirokytnicevoh.ic.cz

NABÍZÍME:

TRAFIKA PETR KUNC
ROKYTNICE

q tužky, pera, pastelky, voskovky 
q vodové i temperové barvy, štětce, pravítka
q sešity, desky na sešity, desky na písmenka a číslice, 
q penály, kufříky a krabice na výtvarnou výchovu
q obaly na sešity i knihy
q knihy vám na požádání obalíme

ŠKOLNÍ POTŘEBY

• PROŘEZ A ODBORNÉ
OŠETŘOVÁNÍ STROMŮ

• RIZIKOVÉ KÁCENÍ
• POSUZOVÁNÍ STAVU STROMŮ

Antonín Přibyl - 602 216 516
w w w. a r b o r i s t i k a H K . c z

PROŘEZ A ODBORNÉ OŠETŘOVÁNÍ 
STROMŮ
RIZIKOVÉ KÁCENÍ
POSUZOVÁNÍ STAVU STROMŮ

Antonín Přibyl - 602 216 516
www. a r b o r i s t i k a H K . c z

NOVÁ POHLEDNICE ROKYTNICE  
K ZAKOUPENÍ V INFOCENTRU

JAKÁ BUDOUCNOST ČEKÁ DOMEK 
PANSKÉHO ZAHRADNÍKA? 

DÍL TŘETÍ - THE END

q vj, Foto: MK



ŽALUZIE KRČMÁŘ
 Žaluzie všech druhů, typů a provedení
 Termotěsnění do oken a dveří
 Termoizolační dvojskla
 Sítě proti hmyzu do oken a dveří
 Termorolety plastové i hliníkové
 Garážová vrata, markýzy a rimini
 Bezpečnostní dveře zámky štíty a závory

www.zaluziecz.cz
e-mail: clona@tyhan.cz

Firma:  465 612 077

Mobil:  602 412 012

Privat:  465 612 602

564 01 ŽAMBERK
SNP 1348

Trafika Dana Veselá
náměstí Rokytnice v O.h.

l dobíjení telefonů přes terminál 
l kurzové sázení
l sazka, sportka ON-LINE 
l denní tisk l  upomínkové předměty 
l drogerie

OTEVÍRACÍ DOBA:
pondělí - pátek  6 - 17 hod.
sobota  7 - 12 hod.
neděle  8 - 12 hod.

Všechny zveme
 k nákupu!

Webové stránky: www.mamor.cz
Ceny na webu jsou platné při odběru nad 3000,- Kč bez DPH.

KARTA MÉHO SRDCE

Zabezpečený elektronický 
průvodce je tu pro Vás

 Spousta zdravotních informací, 
každý si najde, co potřebuje

 Nechte se překvapit množstvím zpřístupněných údajů 
a podrobnou nápovědou

 Registrace během několika minut

 Přehled o zdravotních programech na míru pro každého

 Rodiče si mohou zřídit účet k datům svých dětí



 Průměrná česká domácnost používá stále víc elektrických 
spotřebičů. Když si doma uděláte jejich důkladnou inventuru, 
možná budete výsledným číslem sami překvapeni. 
 Třeba si už ani nevzpomenete, kdy jste to všechno nakoupi-
li. A víte, odkdy se ten který spotřebič v domácnostech vůbec 
používá?

Co domácnost, to lednice
 K nejběžnějším spotřebičům patří chladničky a mrazničky. 
Dnes má podle statistik alespoň jednu lednici 100% českých 
domácností. Vynález umělého zmrazování předvedl poprvé 
skotský lékař a chemik William Cullen už v roce 1756 na uni-
verzitě v Edinburghu.
 Aby ale jeho „umělé zmrazování“ fungovalo, musel otáčet 
klikou stroje. Není tedy divu, že se lednice na tomto principu 
neujala.
 První lednici v dnešním slova smyslu vyrobila v roce 1911 
americká firma General Electric podle patentů francouzského 
vynálezce Marcela Audiffrena. Prodala jich ovšem jen něco 
kolem stovky. Lednice totiž stála kolem tisíce dolarů, což byl 
asi dvojnásobek ceny tehdejšího automobilu. Navíc zabírala 
trochu moc místa: hlučný motor a kompresor se umisťovaly 
do sklepa, zatímco chladicí box měl své místo v kuchyni. Te-
prve model Frigidaire z roku 1923 se do kuchyně vešel celý. 
 Až model Monitor-Top se stal hitem, od roku 1927 se ho 
prodalo přes milion kusů. Koncem třicátých let mělo už lednič-
ku 60% amerických domácností, zatímco v Evropě se ledničky 
dočkaly podobného rozšíření až v sedmdesátých letech. 

Hit roku 1893: myčka nádobí
 Myčky nádobí se u nás zatím takového rozšíření nedočkaly. 
Používá je zhruba 15% domácností. Hitem se staly díky svě-
tové výstavě v Chicagu roku 1893, patent na myčku získala 
v roce 1886 Američanka Josephine Cochranová, bohatá dáma 
z Illinois. 
 Paní Cochranová začala detailem – držáky na talíře. Teprve 

poté, co vymyslela, jak talíře a hrníčky uchytit do drátěných dr-
žáků tak, aby pevně držely i v silném proudu, umístila držáky 
na kruh. Ten byl napojen na motor, který kruhem otáčel. Voda 
pak na nádobí padala shora. 
 Zpočátku se myčky objevovaly hlavně v restauracích 
a na lodích, později v hotelích, začala si je pořizovat i armáda. 
Až o pár desítek let zamířily do domácností. 

Sekačky na trávu mají dnešní  
podobu už 60 let

 Šedesáté narozeniny oslavila loni sekačka na trávu v podo-
bě, v jaké ji nejčastěji potkáte na českých zahradách. Tato ro-
tační sekačka s jedním nožem otáčejícím se kolem svislé osy se 
poprvé objevila v roce 1953.
 Vynález stroje, který jako první začal opravdu vážně kon-
kurovat kose, je ale mnohem staršího data. Patent na něj zís-
kal 31. srpna 1830 Edwin Beard Budding, strojník ze Stroudu 
v anglickém hrabství Gloucestershire. V podstatě jen zvětšil 
zařízení, kterým se v textilních továrnách sestřihoval drsný po-
vrch látek po tkaní. 
 V 90. letech 19. století pak vznikaly první motorové 
sekačky poháněné nejprve parními stroji a později benzinový-
mi motory. První elektrická sekačka je z roku 1926.
 Výrobci elektrospotřebičů se dnes soustřeďují i na úspory – 
především energie a vody. Jedním z důležitých směrů dalšího 
vývoje je neustálý důraz na použití takových materiálů při vý-
robě, které po skončení životnosti umožní jejich recyklaci v co 
největší míře.
 „Recyklací elektrospotřebičů se ušetří až osmdesát procent 
elektrické energie, jelikož získání materiálů recyklací je daleko 
levnější než jejich těžba přímo z nerostných surovin - zejmé-
na v případě železa. Navíc zásoby primárních surovin na naší 
planetě nejsou neomezené,“ zdůrazňuje význam zpětného ode-
bírání elektrospotřebičů generální ředitel kolektivního systému 
ELEKTROWIN Roman Tvrzník.                      ŽP

Víte, kdy vznikly nejběžnější spotřebiče?
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